
اقتصادی
صفحه 4

یک شنبه 21 اردیبهشت 1393 
11 رجب 1435 - شماره  20772

کوتاه اقتصادی

قیمت سکه و ارز
 به تومان

تسلیت
همکار محترم جناب آقای قاسم رحمانی

مصیبت درگذشت ابوی گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از  
خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واس��عه الهی 
و برای ش��ما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مس��ئلت 

می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

قیمت بازارنوع سکه
987000سکه تمام طرح جدید
986500سکه تمام طرح قدیم

510000نیم سکه
308000ربع سکه

209000گرمی
101000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3290دلار
4580یورو

5540پوند انگلیس
900درهم

* توانیر با هشدار نسبت به فعالیت افراد سودجو برای دستکاری کنتورهای 
برق مش��ترکان خانگی به منظور کاهش بار مالی قبوض برق، اعلام کرد: 
دستکاری کنتورهای آب و برق از مصادیق سرقت و یا کلاهبرداری بوده 
و برحسب تشخیص دادگاه مجازات هایی همچون حبس، شلاق و رد مال 
برای مجرمان در نظر گرفته می شود. توانیر با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد:  
بررس��ی های انجام گرفته نشان می دهد که افرادی سودجو، با مراجعه به 
درب منازل، پیشنهاد دستکاری در لوازم اندازه گیری )کنتور( را با هدف 
کمتر نش��ان دادن میزان برق مصرفی، به مش��ترکان ارائه می دهند. در 
این اطلاعیه خطاب به مش��ترکان تاکید ش��ده است: دستکاری در لوازم 
اندازه گیری بر اس��اس مقررات قانون مجازات اس��لامی جرم تلقی و برای 
مشترکانی که جرم آنها محرز شود، مجازات حبس نیز تعریف شده است.
* علی فاضلی به پیشنهاد وزیر صنعت، معدن و تجارت و تصویب 
هیئ�ت عالی نظارت ب�ر اصناف عضو هیئت رئیس�ه اتاق اصناف 
ایران شد. بر اساس این گزارش در اعتبارنامه امضا شده از سوی 
محمدرضا نعم�ت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت آمده اس�ت: 
جناب آقای علی فاضلی به استناد ماده 43 قانون نظام صنفی و با 
توجه به صورتجلس�ه مصوبه هیئت عالی نظارت بر اصناف کشور 
جنابعالی به عنوان عضو هیئت رئیس�ه اتاق اصناف ایران تعیین 
می گردید.با عنایت به نقش و جایگاه اصناف ایران در تقویت مبانی 
نظام صنفی، ساماندهی اصناف کشور و مشارکت در سیاستگذاری، 
تصمیم گیری و مدیریت مسائل صنفی امید است با همکاری سایر 
اعض�ای محترم و با اتکال به خداوند متعال و در س�ایه توجهات 
حضرت ولیعصر)عج( در پیشبرد اهداف نظام صنفی کشور و انجام 
وظایف محوله موفق و موید باش�ید.گفتنی است که علی فاضلی 
اولین رئیس شورای اصناف کشور بود و هم اکنون نیز رئیس اتاق 
اصناف تولی�دی خدمات فنی تهران از بزرگترین صنوف کش�ور 
می باشد. همچنین وی چند روز پیش از سوی دبیر کل اتاق تعاون 
ایران به عنوان نماینده این اتاق در هیئت عالی نظارت بر اصناف 

کشور منصوب شد.
* همزم��ان با برگزاری ش��صتمین اجلاس ش��ورای حم��ل و نقل ریلی 
کش��ورهای مش��ترک المنافع، مدیرعامل راه آهن با روس��ای راه آهن های 
روسیه و آذربایجان، پیرامون همکاری های مشترک ریلی دیدار و گفت وگو 
کردند. به گزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی ایران، همزمان با 
برگزاری شصتمین اجلاس شورای حمل و نقل ریلی در کشور قزاقستان، 
محسن پورسیدآقایی مدیرعامل راه آهن، با یاکونین رئیس راه آهن روسیه 

در مورد اجرای 6 پروژه ریلی به بحث و تبادل نظر پرداخت.
بر اساس مذاکرات صورت گرفته مقرر شد کارگروه مشترکی جهت نهایی 
کردن شرح خدمات و اخذ مجوزهای عقد قراردادهای مربوطه تشکیل شود.
* ب�ا اجرای عملیات کاب�ل برگردان ارتباط تلفنی مش�ترکین با 
پیش شماره های 5515، 5516، 5560 الی 5563، 5557، 5559، 
5589، 5580، 5581، 5569، 3300 الی 3303، 3369 الی 3373 

از امروز به مدت 72 ساعت دچار اختلال می شود.

مدیرکل درمان غیرمستقیم 
س�ازمان تامی�ن اجتماعی از 
افزای�ش 90 درص�دی س�هم 
تامین اجتماع�ی در پرداخت 
هزینه های شیمی درمانی خبر 

داد.
خلیل اه��وازی در گفت وگو با 
ایسنا با اشاره به اینکه تا سال 92 
س��هم بیمه شده تامین اجتماعی 
مبت��لا ب��ه س��رطان از پرداخت 
هزینه ه��ای درمان 15 درصد بود 
و 85 درص��د را بیم��ه پرداخ��ت 
می ک��رد، گف��ت: اما از س��ال 93 
تامی��ن اجتماع��ی 5 درصد دیگر 

از هزینه ها را بابت ش��یمی درمانی 
می پردازد و با ورود داروهای جدید 
به لیس��ت حمایت��ی اش درصدد 
کاه��ش پرداخ��ت از جیب مردم 

است.
مدیرکل درمان غیرمس��تقیم 
سازمان تامین اجتماعی با اشاره به 
اینکه بیماران هموفیلی، تالاسمی 
و دیالیزی، 3 گروهی هس��تند که 
تحت عنوان بیمار خاص در سازمان 
تامین اجتماعی تعریف شده اند و 
دفترچه های بیمار خاص دریافت 
می کنن��د، گفت: دفترچه بیماران 
خاص با دیگ��ر دفترچه های بیمه 

تامین اجتماعی متفاوت است.
اهوازی ادامه داد: بر این اساس 
اگر بیمار با این دفترچه به هر مرکز 
دولتی مراجعه کن��د، برابر تعرفه 
دولتی هیچ فرانشیزی نمی پردازد 
و به ط��ور رایگان خدمت دریافت 
می کند، مگر اینکه خدمات خاص 

یا خارج از پوشش بیمه باشند.
به گفت��ه وی، داروی بیماران 
خ��اص رایگان اس��ت و اگر حتی 
نیاز به استامینوفن پیدا کنند بدون 
دریافت حق فنی داروخانه، دارو در 

اختیارشان قرار می گیرد.
اهوازی با بیان اینکه س��ازمان 

تامی��ن اجتماع��ی دارای دو بال 
درمان و بیمه اس��ت، اظهار کرد: 
تامین اجتماعی  معاونت درم��ان 
از دو اداره بزرگ درمان مس��تقیم 
و غیرمستقیم تشکیل شده است. 
اداره کل درمان مس��تقیم، مراکز 
ملکی سازمان را ساماندهی می کند 
و 385 مرکز سرپایی و بستری را 

تحت پوشش دارد.
وی اف��زود: وظیف��ه اداره کل 
درمان غیرمس��تقیم نیز ارتباط با 

مراکز طرف قرارداد است.
مدیرکل درمان غیرمس��تقیم 
س��ازمان تامین اجتماعی با بیان 

نزدیک  اینکه درمان غیرمستقیم 
ب��ه 48 هزار مرکز ط��رف قرارداد 
دارد، عن��وان کرد: تع��داد زیادی 
از این مراکز س��رپایی و بخشی از 
آنها مراکز بستری هستند. تامین 
اجتماع��ی در س��ال 92 به میزان 
4900 میلی��ارد توم��ان از مراکز 
طرف قرارداد خرید خدمت کرده 

است.
اهوازی افزود: هر بیمه شده به 
طور متوسط2/5 مرتبه مراجعه به 
مراکز طرف قرارداد داشته و از هر 
1000 بیمه شده یک نفر بستری 

شده است.

طی مراسمی از 4 دستاورد 
کش�اورزی  زراعی  تحقیقاتی 

رونمایی شد.
در این مراس��م ک��ه با حضور 
نظ��ارت  و  برنامه ری��زی  مع��اون 
راهب��ردی رئیس جمه��ور و وزیر 
جهاد کش��اورزی برگزار شد از 4 
رقم گندم باران، ج��و انصار، ذرت 
703 و کنج��د هلی��ل رونمای��ی 
ش��د. ویژگی های این ارقام زراعی 
جدید که با تلاش محققان مزرعه 
تحقیق��ات به نژادی غ��لات کرج 
به دس��ت آمده است به شرح زیر 

می باشد:
رقم گندم باران مناسب مناطق 
سردسیر است و تحمل تنش های 
خشکی و سرما را دارد. همچنین 
این رق��م زودرس ب��وده و دارای 
افزایش عملکرد 5 درصدی نسبت 

به سایر ارقام است.
رقم جو انصاری مقاوم در برابر 
بیماری ه��ای رایج از جمله ریزش 
دانه و خوشه است. همچنین دارای 
عملکرد 3025 تن در هکتار است.

رق��م کنجد هلیل مق��اوم در 
براب��ر بیماری پژمردگی اس��ت و 
تحمل خش��کی، کم آبی و ریزش 
را دارد. همچنی��ن دارای افزایش 
عملکرد 720 تن در هکتار است. 
رق��م ذرت ک��رج 703 هم دارای 

افزایش عملکرد 8/1 تن در هکتار 
است و زودرسی 7 روزه نسبت به 
سایر ارقام بوده و رطوبت کمتری 

نیاز دارد.
حجتی: مشکل کشاورزی 

کم آبی است
وزی��ر جه��اد کش��اورزی در 
مراس��م رونمایی از ارق��ام جدید 
زراع��ی مهمترین مش��کل بخش 
کشاورزی را کم آبی و شوری آب 
دانس��ت. محمود حجت��ی که در 
جمع خبرنگاران س��خن می گفت 
با اش��اره ب��ه اهمی��ت تحقیقات 
کش��اورزی برای استفاده از دانش 

و تکنول��وژی کش��اورزی مراک��ز 
تحقیقات بین المللی قطعاً نیاز به 
سرمایه گذاری داریم که امیدواریم 
با حمایت و پش��تیبانی دولت این 

مهم به زودی عملیاتی شود.
وی تصریح ک��رد: در صورتی 
ک��ه بذر و ارق��ام جدید تحقیقات 
کش��اورزی به این بخ��ش تزریق 
نشود، به طور حتم برای سال های 
آینده با میزان تولید کمتر از تولید 

کنونی مواجه خواهیم شد.
حجتی اضاف��ه کرد: بذری که 
در عرص��ه ق��رار می گی��رد مورد 
هجوم آفات، بیماری ها و ش��رایط 

اقلیمی باعث می شود به مرور زمان 
مقاوم��ت خود را از دس��ت بدهد، 
بنابراین می بایست این موضوع به 
طور مستمر مورد پایش قرار گیرد 
و در این راستا بذرها و ارقام جدید 
توس��ط محققان بخش کشاورزی 
تولید و در اختیار کش��اورزان قرار 

گیرد.
وی کم آب��ی و ش��وری آب را 
از مهمتری��ن مش��کلات بخ��ش 
کشاورزی برش��مرد و گفت: طی 
روزهای گذشته رقم جدید ذرت 
704 در بین کشاورزان توزیع شد، 
اما امروز معرفی رقم جدید ذرت 

703 که آب کمتری را نسبت به 
رقم 704 مصرف می کند، این رقم 
برای س��ال آینده بین کشاورزان 
توزی��ع خواهد ش��د ک��ه به طور 
مثال اگر رقم 703 در سطح 200 
هزار هکتار کش��ت شود، به طور 
حتم ع��لاوه بر مقاومت در مقابل 
بیماری ه��ا و آف��ات، صرفه جویی 
قاب��ل توجهی در می��زان مصرف 

آب دارد.
تأکید  وزیر جهاد کش��اورزی 
کرد: ب��ا توجه به ش��رایط کنونی 
بخش کشاورزی باید به تحقیقات 
کش��اورزی بیش از پیش پرداخته 
ش��ود، چرا ک��ه از اساس��ی ترین 
موضوع��ات روز اس��ت و مراک��ز 
تحقیقات��ی ما از 100 س��ال قبل 
ش��روع به فعالیت کرده است، اما 
تجهیزات و امکانات آنها متناسب 

با تکنولوژی روز نیست.
وی ادام��ه داد: ه��م اکن��ون 
زمینه های مختلف ش��یلات، آب 
و خاک، بذر و نهال، جنگل، مرتع، 
دامپروری، گل و گیاه، بیوتکنولوژی 
کشاورزی و مؤسسات مختلف این 
بخش با محدودیت منابع اعتباری 
مواجه هستند که باید قطعاً مورد 
توجه قرار گیرند تا ساختمان ها و 
تجهیزات قدیمی و فرس��وده آنها 

نوسازی شود.

تامین اجتماعی 90 درصد هزینه 
شیمی درمانی را پرداخت می کند

4 دستاورد تحقیقاتی زراعی کشاورزی معرفی شد

5 هزار و 400 میلیارد تومان 
از محل درآمده�ای حاصل از 
اجرای فاز دوم قانون هدفمندی 
یارانه ها ب�رای بخش تولید در 

نظر گرفته شده است.
محمدباق��ر نوبخ��ت مع��اون 
برنامه ری��زی و نظ��ارت راهبردی 
رئیس جمهور صبح دیروز در جمع 
خبرنگاران در مراس��م رونمایی از 
دس��تاوردهای تحقیقات��ی زراعی 
کشاورزی که در مزرعه تحقیقات 
به ن��ژادی غ��لات برگزار ش��د، در 
پاسخ به س��وال خبرنگاری مبنی 
ب��ر اینکه در ف��از دوم هدفمندی 
یارانه ها هزینه آب و برق زمین های 
افزایش می یابد، گفت:  کشاورزی 
الان هیچ رقمی برای افزایش انرژی 
در بخش کشاورزی در نظر گرفته 

نشده است.
وی اف��زود: از مح��ل افزایش 
قیم��ت حامل های ان��رژی 5400 
میلیارد تومان به تولید اختصاص 
داده ایم که بخشی از این مبلغ به 
وزارت جهاد کشاورزی اختصاص 

می یابد.
نوبخت گف��ت: در حال حاضر 
جلس��ات متعددی با دو وزارتخانه 
جهاد کشاورزی و صنعت و تجارت 
برگزار شده تا ضمن ارائه و بررسی 
طرح ها و ماموریت های مورد نظر 
این دو وزارتخانه، اعتبارات لازم به 
تناسب این ماموریت ها به هر یک 
از دو بخش کش��اورزی و صنعت 

تجارت اختصاص یابد.
معاون برنامه ری��زی و نظارت 
راهب��ردی رئیس جمه��ور تصریح 
ک��رد: در حال حاض��ر منابع قابل 
توجهی صرف تحقیقات کشاورزی 
می ش��ود اما با توجه به بالا بودن 
تعداد نیروهای سازمان تحقیقات،  
تروی��ج و آموزش کش��اورزی هر 
بودجه ای هم که به این س��ازمان 

اختصاص داده شود صرف پرداخت 
حقوق و دستمزد کارکنان می شود.
از  یک��ی  ک��رد:  تاکی��د  وی 
ماموریت ه��ا و اقدامات��ی که باید 
در ای��ن حوزه انجام ش��ود اصلاح 
س��اختار نیروی انسانی در بخش 
تحقیق��ات کش��اورزی اس��ت که 
معاون��ت برنامه ری��زی و بودج��ه 
ریاس��ت جمهوری آمادگی کامل 

دارد ت��ا منابع لازم ب��رای تعدیل 
نیروی انس��انی و انتقال تحقیقات 
کشاورزی از بخش دولتی به بخش 

خصوصی را در اختیار قرار دهد.
نوبخت ادامه داد: اگر بر اساس 
نظ��ام اداری ب��ه س��متی حرکت 
کنیم که اقتصاد کش��ور از بخش 
دولتی به غیردولتی منتقل شود، 
دول��ت آمادگ��ی فراه��م ک��ردن 
بس��تر برای انجام این ماموریت از 
برای  اعتب��ارات  اختصاص  طریق 
بازنشس��تگی و تس��هیلات برای 

بخش کشاورزی را دارد.
معاون برنامه ری��زی و نظارت 
گفت:  رئیس جمه��ور  راهب��ردی 
اگر تحقیقات کش��اورزی از بخش 
دولتی به بخش غیردولتی منتقل 
شود محققان می توانند فعالیت شان 
را در بخ��ش غیردولتی به صورت 
خوداشتغالی ادامه دهند تا فرصتی 
فراهم ش��ود ک��ه منابع اختصاص 
یافته به سازمان تحقیقات، ترویج 
و آموزش کشاورزی برای تحقیقات 

هزینه شود.

از محل درآمد فاز دوم هدفمندی یارانه ها پرداخت می شود

اختصاص 5400 میلیارد تومان به بخش تولید

رئیس  کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: از دولت 
و وزارت راه و شهرسازی خواسته ایم از اقدامات چالشی و تند که موجب 

افزایش قیمت مسکن می شود خودداری کند.
س��یدمهدی هاش��می در گفت وگو با فارس در پاسخ به این سوال که ظاهرا 
وزیر اقتصاد و وزیر راه و شهرسازی با مالیات بر عایدی سرمایه )مسکن( مخالفت 
کرده اند، گفت: هر موردی که باعث افزایش قیمت مس��کن باش��د، نماینده های 

مجلس با آن مخالف هستند.
وی افزود: در حال حاضر گفته می ش��ود قیمت مس��کن و اجاره بها به دلیل 
اج��رای مرحله دوم هدفمندی و افزایش هزینه های حمل و نقل در حال افزایش 
است، بنابراین اگر قرار باشد مجددا زمینه ای برای افزایش قیمت مسکن باشد صلاح 
نیست که اجرا شود.وی تاکید کرد: افزایش منطقی قیمت مسکن را با رشد قیمت 
مصالح ساختمانی قبول داریم بنابراین باید از برنامه هایی که موجب رشد بیش از 
حد قیمت مس��کن می شود خودداری کرد.هاشمی خاطرنشان کرد: نماینده های 
مجلس از دولت خواس��ته اند که توجه کافی به مس��ائلی که باعث ایجاد تنش در 
بازار مسکن می شود داشته باشد و از آن خودداری کند.رئیس کمیسیون عمران 
مجلس گفت: از دولت و وزارت راه و شهرسازی خواسته ایم که از اقدامات چالشی 
و تند که موجب افزایش قیمت مسکن می شود خودداری کند تا در فصل تابستان 

که اوج نقل و انتقال مسکن است بدون جهش قیمت سپری کنیم.
جهش قیمت مسکن نداریم

افزایش قیمت مصالح و حامل های انرژی در بازار مسکن تاثیرگذار هستند اما 
میزان تاثیر آنها به قدری نیست که شاهد جهش ناگهانی قیمت در این بخش باشیم.

س��عید غفرانی رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران نیز در 
گفت وگو با ایس��نا اظهار کرد: مصالح یکی از ارکان اصلی ساختمان است و بدین 
ترتیب گران شدن آنها در بازار تاثیرگذار خواهد بود ولی این تاثیر در حدی نیست 

که حساسیت خاصی را در بازار ایجاد کند.
وی اظهار امیدواری کرد این افزایش قیمت به بالا رفتن سطح کیفیت کمک 
می کن��د البته با توجه به میزان تورم در جامعه طبیعی اس��ت که افزایش میزان 

قیمت مصالح ساختمانی در قیمت تمام شده ساختمان تاثیرگذار باشد.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران خاطرنشان کرد: مسئله 
مهم تر این است که مصالح  گران به صورت بهینه و خوب استفاده شوند به طوری 

که مقررات ملی ساختمان به طور کامل در ساخت ساختمان ها رعایت شود.
وی ابراز امیدواری کرد: بستر استفاده صحیح از مصالح فراهم شود به طوری 
که مقررات ملی ساختمان نیز رعایت شود و از میزان مشکلات در زمینه ساخت 
و س��از بکاهد.غفرانی گفت: بحث رکود در س��اخت و ساز متاثر از عوامل مختلف 
است که بخشی از آن مربوط به افزایش قیمت حامل های انرژی می شود؛ بنابراین 
عوامل مختلف در مجموع باید در نظر گرفته ش��وند تا در آن صورت بتوان آمار 

دقیقی از میزان افزایش در این بخش را مشخص کرد.

رئیس کمیسیون عمرانی مجلس:
دولت از اقدامات چالشی در حوزه مسکن 

خودداری کند

حمایت بیشتر از نیازمندان واقعی
دولت در پرداخت یارانه نقدی 

نباید نگاه یکسان داشته باشد

یک کارش�ناس ضمن بررسی اجمالی شرایط اقتصادی کشور 
در ماه های اخیر نقش بانک  ها در اقتصاد را مورد بحث قرار داد.

قرب��ان دانیالي رئی��س هیئت مدیره بانک صادرات در مورد ش��رایط 
اقتصادی کشور گفت: در اقتصاد نماگرهایی وجود دارد که نشان دهنده 
سمت و س��وی اقتصادی است و در چارچوب اقتصاد کلان مورد بررسی 

قرار می گیرد. 
وي یکی از این شاخص  ها را رشد اقتصادی ذکر کرد و افزود: از نیمه 
دوم سال گذشته با روی کار آمدن دولت جدید حرکت منفی این شاخص 
مهم اقتصادی متوقف شده و نشانه های رشد مثبت در آن آشکار شده است.

دانیالی همچنین از تورم به عنوان شاخص دیگر اقتصادی یاد کرد که 
در همین دوره تاکنون کاهش آن طبق آمارهای رسمی مشهود بوده است. 
رئیس هیئت مدیره بانک صادرات سومین شاخص مهم اقتصاد کلان 
را ضریب اش��تغال یا نرخ بیکاری ذکر کردو گفت که شواهد امر از بهبود 

آن حکایت دارند. 
به گفته وی دولت یازدهم بهبود فضای کس��ب و کار را در دس��تور 
کار قرار داده و بر روی آن متمرکز ش��ده اس��ت تا با بهبود آن به مقابله با 
پیامدهای رشد منفی اقتصاد، افزایش نرخ تورم و نرخ بیکاری که در چند 

سال گذشته اتفاق افتاده برود. 
دانیالي به مس��ائل و مشکلات اقتصادی کشور اشاره کرد و افزود: در 
حال حاضر حجم نقدینگی به بیش از 500 هزار میلیارد تومان رسیده و 
این نقدینگی مترصد حضور در بازارهایی است که با توجه به نرخ تورم از 

بازدهی بالاتری برخوردار باشد. 
وی با اش��اره به تجربه تلخ صاحبان نقدینگی س��رگردان در بازارهای 
مسکن، ارز و طلا در یک سال اخیر معتقد است سرمایه گذاری در بانک  ها 
اعم از س��پرده گذاری و خرید س��هام آن  ها در بورس از ضریب اطمینان 

بیشتری برخوردار است.
ب��ه گفته رئیس هیئت مدیره بان��ک صادرات بخش معناداري از بازار 
سرمایه کشور را بانک  ها و شرکت های وابسته به آن  ها تشکیل می دهند. 
همچنی��ن بخش های مهم دیگ��ری همچون صنعت فولاد و غیره به طور 
غیرمس��تقیم تحت تأثی��ر تأمین مال��ی بانک  ها قرار دارن��د به طوری که 
می توان گفت اقتصاد کشور ما بانک محور است و چنانچه اقتصاد کشور 
با سیاس��ت های اقتصادی صحیح و نتایج مثبت توافق هسته ای بار دیگر 
رونق اقتصادی را تجربه کند سهام بانک  ها از جذابیت بیشتری برخوردار 

خواهند شد. 
وی همچنین به عزم دولت و بانک هاي خصوصی برای افزایش سرمایه 
بانک  ها اش��اره کرد و افزود: افزایش سرمایه بانک  ها قدرت وام دهي آن  ها 
را افزایش خواهد داد و این افزایش وام دهی، س��وددهی بانک  ها را تحت 

تأثیر قرار می دهد. 
دانیالي کاهش نرخ سود سپرده  ها را به معنای کاهش هزینه پول برای 
بانک  ها دانست و گفت: کاهش هزینه پول نیز به معنای افزایش بازدهی 

سرمایه در بانک هاست.

رئیس ات�اق بازرگانی و صنایع و معادن ته�ران از دولتمردان 
خواس�ت ب�دون ترس از مردم منابع یارانه نق�دی را تنها به افراد 

نیازمند واقعی پرداخت کند.
یحیی آل اسحاق در گفت وگو با مهر با تحلیل بیش از دو هفته گذشته 
از اجرای فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها، گفت: سیاستی که دولت برای 
اجرای فاز دوم قانون هدفمندی یارانه ها انتخاب کرده، »غیرشوکی، تدریجی 
و مس��تمر« است که به نظر می رسد این سه مشخصه پیاده سازی قانون 

هدفمندی یارانه ها از سوی دولت یازدهم است.
آل اسحاق ادامه داد: تولید در این مرحله از اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ه��ا نباید مغفول بماند، ضمن اینکه 8 میلیون نیازمند واقعی باید با 
توجه به تورمی که ناشی از اجرای قانون حادث خواهد شد، مورد حمایت 

قرار بگیرند و دچار مشکل نشوند.
رئی��س اتاق بازرگانی و صنای��ع و معادن تهران ادامه داد: دولت نباید 
سیاست تثبیت قیمت ها را در پیش گیرد، چرا که این موضوع در گذشته 

تجربه شده است و متاسفانه نتیجه مثبتی نیز در پی نداشته است.
وی اف��زود: نباید دولتمردان با ت��رس از مردم، در پرداخت یارانه های 
نقدی نگاه یکسان داشته باشند و با همه با نگاه یکسان در پرداخت یارانه  

نقدی برخورد کنند.
آل اسحاق از دولت، مردم و مجلس درخواست کرد تا با نگرش واقعی 

به اجرای قانون بیندیشند.
رئیس ات��اق بازرگانی و صنایع و معادن تهران ادامه داد: واقعیت این 
اس��ت که بودجه اجرای قانون هدفمندی یارانه ها مش��خص اس��ت و اگر 
مقدار منابع و مصارف با هم همخوانی داشته باشد، دولت در اجرای قانون 
و جراحی اقتصادی موفق عمل کرده اس��ت. در غیر این صورت، توفیقی 

حاصل نخواهد شد، بنابراین نیاز به جسارت دولت و تدبیر مردم دارد.
وی اظهار داشت: افرادی که امکانات مالی مناسب دارند باید از دریافت 

یارانه  انصراف دهند و دولت نیز به بخش تولید توجه ویژه داشته باشد.
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران ادامه داد: نوع درآمدهای 
حاص��ل از تغییر قیم��ت حامل های انرژی به اندازه ای نیس��ت که دولت 
بخواه��د به تمامی افرادی که برای دریافت یارانه نقدی ثبت نام کرده اند، 
تخصیص یابد و چنانچه دولت این رویکرد اشتباه را انتخاب کند، باید از 
مناب��ع بودجه های عمرانی کم کرده و به بخش های دیگر از جمله تولید 

لطمه وارد آورد.
آل اسحاق افزود: اگر درآمدهای دولت از افزایش نرخ حامل های انرژی 
کافی نباشد، دولت باید از ردیف های دیگر بودجه کم کرده و کسری خود را 
جبران کند، یا باید به تعداد کمتری از ثبت نام کنندگان یارانه  پرداخت کند.

ب��ه اعتقاد وی، بهتری��ن راه این بود که اف��راد غیرنیازمند از دریافت 
یارانه نقدی انصراف دهند تا دولت به اهداف خود برسد که از جمله آن، 

برنامه ریزی برای سلامت و درمان مردم است.
در همی��ن حال معاون برنامه ری��زی و نظارت راهبردی رئیس جمهور 

گفت: پرداخت یارانه  نقدی مانند سابق ادامه خواهد داشت.
محمدباقر نوبخت در گفت وگو با فارس تصریح کرد: هرکسی ثبت نام 

کرده یارانه اش را خواهد گرفت.
وی درب��اره افزایش قیمت بنزین گفت: در حال انجام کار تحقیقاتی 
روی افزایش قیمت بنزین هستیم. همچنین یک عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس پرداخت یارانه نقدی به همه ثبت نام کنندگان را غیرقانونی اعلام 

کرد.
سیدمحمدحسین میرمحمدی نماینده گلپایگان و خوانسار گفت: منابع 
حاص��ل از هدفمندی یارانه ها 48 هزار میلیارد تومان خواهد بود و با این 

وضع دولت کسری خواهد داشت.
یک کارشناس اقتصادی:

سرمایه گذاری در بورس
از اطمینان بیشتری برخوردار است

مدیرعامل شرکت ساماندهی 
و وصول مطالبات معوق با اعلام 
افزایش م�داوم مطالبات معوق، 
تش�کیل کارگروهی ویژه برای 

این امر را ضروری  خواند.
س��عید آرین پور در گفت وگو با 
فارس با بی��ان اینکه افزایش مداوم 
مطالب��ات معوق ضرورت تش��کیل 
کارگروهی ویژه در این حوزه را نشان 
می دهد گف��ت: در این کارگروه که 
متشکل از همه دستگاه های ذی ربط 
از جمله نماین��دگان بانک ها، بانک 
مرکزی، قوه قضائیه، اتاق بازرگانی 
و ق��وه مقننه اس��ت، نمایندگان با  

اختیارات ویژه حاضر شوند.
آرین پور تصریح کرد: متاسفانه 
وقتی کارگروه تش��کیل می ش��ود، 
معاونان وزارتخانه ها یا س��ازمان ها 
ملزم به حضور در جلسات می شوند 
در حالی ک��ه معاونان و وزرا امکان 
پیگی��ری مس��ائل را ب��ا توج��ه به 

موضوعات و مشغله فراوان ندارند.
مدیرعامل ش��رکت ساماندهی 
و وص��ول مطالب��ات مع��وق تاکید 
کرد: بهتر اس��ت این جلس��ات در 
س��طح نماینده هر دستگاه برگزار 
و اج��رای مصوب��ات آن پیگی��ری 
ش��ود و مس��ئولان اصل��ی تنها بر 
روند تصمیمات و اقدامات کارگروه 

نظارت کنند.
س��عید آرین پ��ور، با اش��اره به 
علل افزایش مطالبات معوق، اظهار 
داشت: شرایط اقتصادی و تحریم  ها 
تا حدودی بر افزایش سطح مطالبات 
معوق تاثیرگذار بوده اما علت اصلی 
این پدیده به س��اختار نظام بانکی 

و اقتصادی کشور مربوط می شود.
وی با اش��اره به وج��ود برخی 
پرداخ��ت  در  نامناس��ب  قوانی��ن 
تسهیلات و اخذ مجور فعالیت های 
اقتص��ادی گفت: ای��ن عوامل علت 
اصلی رشد پی در پی مطالبات معوق 
است. در این بین دستگاه ها هم به 
صورت جزی��ره ای عمل می کنند و 
همین مسئله موجب اجرای اهداف 

بخشی می شود.
مدیرعامل ش��رکت ساماندهی 
و وص��ول مطالبات معوق ادامه داد: 
در واقع بخش های مختلف کارهای 
خود را مطابق با اصول کاری تعریف 
شده خود انجام می دهند اما این عدم 
هماهنگی و جزیره ای عمل کردن، 
موجب بروز این اختلالات در فضای 

اقتصادی کشور می شود.

یک مسئول مطرح کرد
ضرورت تشکیل 
کارگروه ویژه 

برای 
مطالبات معوق

گمرک ایران طی بخشنامه ای 
به کلیه گمرکات کشور صادرات 
تعدادی از کالاهای اساس�ی را 

ممنوع اعلام کرد.
در این بخش��نامه که از سوی 
مدی��رکل دفتر ص��ادرات گمرک 
ایران خطاب به ناظرین گمرکات 
اس��تانها ابلاغ ش��ده آمده اس��ت: 
صادرات گوش��ت قرم��ز، کنجاله 
س��ویا، روغن خوراکی و دام زنده 

سبک ممنوع می باشد.
در ادامه بخشنامه مذکور تاکید 
شده اس��ت که صادرات کالاهایی 
که در بخشنامه مورخ 92/12/21 
نامی از آنها عنوان نش��ده است بر 
اساس ضوابط بخشنامه های قبلی 

خواهد بود.

صادرات گوشت قرمز
 و دام زنده سبک 

ممنوع شد

ان�رژی  ب�ورس  مدیرعام�ل 
گفت: بورس انرژی آماده پذیرش 
مجتمع های  تولیدی  محصولات 

پتروشیمی و پالایشگاه هاست. 
افزود: بورس  سیدعلی حسینی 
انرژی تعامل بسیار خوب و سازنده ای 
با ش��رکت های تابع��ه وزارت دارد و 
خوشبختانه روند رو به رشدی را در 

همکاری ها شاهد هستیم. 
وی ب��ا بی��ان اینکه نمایش��گاه 
و  پالای��ش  گاز،  نف��ت،  نوزده��م 
پتروشیمی فرصت بسیار خوبی برای 
افزایش تعامل و همکاری بوده است، 
گفت: این رویداد بین المللی جایگاه 
صنعت نفت ای��ران را در تمام ابعاد 

تثبیت می کند. 
مدیرعام��ل بورس ان��رژی ادامه 
داد: آم��اده هرگون��ه هم��کاری ب��ا 
پتروش��یمی ها و پالایش��گاه ها برای 

گسترش همکاری هستیم. 
مدی��ر عامل ب��ورس ان��رژی با 
بی��ان اینکه این بازار بالاترین مزیت 
منطق��ه ای و جهان��ی را دارد، گفت: 
ب��ورس ایران به دلیل وصل بودن به 
انواع مناب��ع هیدروکربوری یا همان 
دارای��ی پایه از ظرفیت ه��ای بالقوه 
بسیاری برای رش��د برخوردار است 
اما از نظر ش��کل گیری، چندسالی از 

بورس های منطقه ای به ویژه در حوزه 
انرژی عقب هستیم. 

حس��ینی درباره جایگاه بورس 
ان��رژی ایران در مقایس��ه با س��ایر 
بورس های منطقه گفت: این موضوع 
از چند جنبه قابل بررسی است، البته 
م��ا در منطقه ب��ه آن معنای خاص 
بورس ان��رژی نداریم- غیر از بورس 
کالای دوبی- البت��ه ترکیه هم قرار 
اس��ت بورس انرژی داشته باشد، در 
چین نی��ز برنامه ریزی هایی در حال 
انجام اس��ت که یک ب��ورس انرژی 

بین المللی داشته باشد. 
وی افزود: روند مقایس��ه بورس 
انرژی ایران با دیگر بورس  ها این است 
که ظرفیت های بورس و اساسا حوزه 
انرژی در کش��ور ما چیس��ت و دوم 
اینکه در مقام عمل ما چه کرده ایم. 
در حوزه ظرفیت ها، بورس ایران قابل 
مقایسه با دیگر بورس ها نیست به این 
دلی��ل که به ط��ور میانگین صاحب 
بیش��ترین ذخایر نفت و گاز در دنیا 
هس��تیم و یک ب��ورس وقتی موفق 
می شود که به دارایی پایه وصل باشد. 
ب��ه عبارتی تنها بر معاملات کاغذی 

تکیه نداشته باشد. 
حس��ینی گفت: در حال حاضر 
در بورس های��ی مثل ش��انگهای بر 

روی حامل ه��ای انرژی معاملات به 
صورت فیوچرز ) قرارداد آتی ( انجام 
می ش��ود در حالی که خودشان یک 
لیتر ه��م نفت کوره ندارن��د. اما در 
س��ال میلیون ها قرارداد مش��تقه را 
در آنجا معامله می کنند، خودش��ان 
هم می دانند که نداشتن کالای پایه 
و تکی��ه بر معاملات کاغذی از نقاط 

ضعف آن ها محسوب می شود. 
مدیر عامل ب��ورس انرژی اعلام 
ک��رد: اما در ایران دارایی پایه ذخایر 
نفت و گاز اس��ت که بسیار هم غنی 
هس��تیم و مزیت م��ا در راه اندازی و 
توسعه بورس انرژی است. در نتیجه 
ما به دلیل داشتن زیرساخت های لازم 
و داشتن منابع غنی هیدروکربوری و 
وصل بودن به دارایی پایه از پتانسیل 
بالایی برای داشتن یک بورس انرژی 

قوی برخوردار هستیم. 
وی اظه��ار کرد: در مقایس��ه با 
بورس های منطقه ای مشکلاتی وجود 
دارد؛ اول اینکه خیلی دیر کار را آغاز 
کرده ایم. زمانی که ایده شکل گیری 
بورس انرژی در کشور ما مطرح بود 
هنوز در دوبی ب��ورس انرژی وجود 
نداش��ت. اما در ح��ال حاضر آن ها 
ادعا می کنند از بدو تاسیس تاکنون 
بیش از 5 میلیارد بشکه نفت خام را 

در قالب قراردادهای فیوچرز معامله 
کرده ان��د، این خیل��ی حرف بزرگی 
اس��ت و گاه حتی توانسته اند برای 
بعض��ی از کالا ه��ا مانن��د نفت خام 
عم��ان، مرجعی در س��طح منطقه 
ایج��اد کنند، به طوری که بازارهای 
دیگر از قیمت های کشف شده در این 
بازار به عنوان مرجع استفاده کنند 
و این برای یک بورس مساله بسیار 

ارزشمند و مهمی است. 
بنا بر اعلام روابط عمومی و امور 
بین الملل بورس انرژی، وی گفت: در 
کشورمان این پتانسیل را برای بعضی 
از کالاهایمان مانند نفت فوق سنگین 
داریم، چ��را که هنوز در دنیا مرجع 
قیمتی ندارند و ایران می توانس��ت 
خیلی سریع با شناخت این موضوع 
و اهمیت آن با ورود این محصول به 
بورس شاخص سازی کند. نکته دوم 
اینکه دستگاه هایی که در این حوزه 
فعال هستند گاه به کارکرد بورس ها 
اعتقادی ندارند یا به نظر من در باره 
کارکرد بورس چندان عمیق نیستند. 
در حالی که در کشور ما شفافیت در 
معاملات بسیار حائز اهمیت است. 

حس��ینی گفت: بورس می تواند 
ش��فافیت ایجاد کرده و به کش��ف 
قیم��ت کمک کند؛ ب��ه جای اینکه 

ما محص��ولات خود را با نرخ مرجع 
س��ایر بورس ها قیمت گذاری کنیم، 
می توانی��م در ب��اره تعیی��ن قیمت 

نقش آفرینی کنیم. 
وی افزود: مسئله دیگر اینکه از 
تامین مالی از طریق بورس استفاده 
کنیم، بازار س��رمایه در میان عموم 
مردم یک س��اختار شناخته شده و 
بهترین فرصت در این مهم اس��ت و 
تحقق این امر به وجود اعتقاد راسخ 
به بازار س��رمایه مربوط می شود، به 
این ترتیب باید این سوال را این طور 
جمع بندی کنم که از نظر پتانسیل و 
ظرفیت، بورس انرژی ما با بورس های 
منطقه ای اصلا قابل مقایسه نیست. 
حس��ینی در ادامه با بیان اینکه 
زم��ان زیادی از آغاز ب��ه کار بورس 
انرژی نگذشته است، گفت: در یک 
سال اخیر محور کار را بر توسعه بازار 
فیزیکی گذاش��تیم تا با توسعه بازار 
فیزیکی بازارهای مشتقه و ابزارهای 

مالی را نیز توسعه دهیم. 
وی گف��ت: اگر یک ب��ازار برق 
فعال داش��ته باشیم، می توانیم همه 
نوع ابزارهای مالی مبتنی بر کالای 
برق را در ب��ورس تعریف کنیم. در 
مورد س��ایر حامل های انرژی هم به 
همین ترتیب توفیق خوبی داشتیم 

و به طور متوسط هر دو هفته، بیش 
از 50 میلیارد تومان معامله داریم که 
برای یک بورس نوپا رقم خوبی است 
و امیدواریم در سال جاری با تحقق 
برنامه ها به لحاظ ارزش، این بازار را 

توسعه دهیم. 
حس��ینی تصریح کرد: در کنار 
آن به توس��عه ابزارهای مالی در این 
ب��ورس توجه داریم و از طرفی یکی 
از برنامه ها، امکان تامین مالی برای 
تولیدکنندگان برق به طور مشخص 
تولیدکنندگان س��ایر حامل های  و 
ان��رژی در ح��وزه پالایش��گاه ها و 
پتروش��یمی هایی است که فعالند و 
به این ترتیب بورس انرژی خاصیت 
دوگانه خواهد داش��ت؛ هم می تواند 
تامی��ن مال��ی انج��ام ده��د و هم 
سرمایه گذار در سود و زیان کالایی 
که ابزار مالی است، مشارکت کند. 

وی افزود: بیش��تر محوریت ما 
در ارتباط بخش خصوصی است آن 
هم به خاطر موانع و مش��کلاتی که 
در حوزه کار کردن با دس��تگاه های 
دولت��ی داری��م، بنابرای��ن یک��ی از 
اس��تراتژی های م��ا این اس��ت که 
برنامه ه��ا و فعالیت ه��ای خود را بر 
روی هم��کاری ب��ا بخش خصوصی 

متمرکز کنیم. 

پذیرش محصولات تولیدی پتروشیمی  ها و پالایشگاه  ها در بورس انرژی


